
Dráhová statistika 

Tento článek volně navazuje na předchozí příspěvky „Chodecká statistika „ a „Silniční běžecká 
statistika“ a uzavírá moje hodnocení současného stavu našeho statistického systému. Současně 
obsahuje i návrhy, jak v dráhové statistice pokračovat.  

V nedávných dnech jste poštou obdrželi dráhovou ročenku 2011. Byla to moje první dráhová 
ročenka, vytvořená v rámci mé funkce statistika SV ČAS. Otevřeně říkám, že nevznikala lehce, 
v určitých chvílích jsem i zapochyboval, zda ji včas dokončím. Především mne zaskočil obrovský objem 
výkonů, dosahovaných našimi veterány v soutěžích družstev (cca 30% všech výkonů a jejich pracné 
vyhledávání). Z hlediska spolupráce s vámi jsem zažil radost i zklamání.  
Co mne potěšilo 
Spolupráce s Alenou Svitákovou, Milanem Mikulou a Pepou Vonáškem. Alena Svitáková (regionální 
asistentka za Liberecký kraj) do dráhové statistiky ještě nezasáhla, ale zpracovala již několik větších 
závodů právě probíhající jablonecké halové sezóny. A to přesně podle mých představ. Milan Mikula 
zpracovává výsledky závodů jabloneckých vrhačů v Srnčím dole velmi racionálně. Těchto závodů je 
poměrně značný počet, ale já jsem dostal jen rekapitulaci nejlepších výkonů za celou sezónu. Tedy mi 
nevznikly v souboru všech výkonů žádné třicetiřádkové bloky jako u závodníků ze Žabin. Kéž by 
v Žabinách postupovali také tak! To by mi ubylo 10% práce! Pepa Vonášek zase hlídá všech šest kol 
skupiny B středočeského KPD v Houštce a zasílá mi výsledky v excelu, přitom formát řádku s výkonem 
je v nich dosti podobný formátu gybasovskému. Kdyby se tedy trojice Svitáková – Mikula ‐ Vonášek 
řekněme ztrojnásobila, bylo by to již mnohem veselejší. 
Co mne zklamalo 
Nulový ohlas na výzvu „Staňte se regionálními asistenty!“, obsaženou v článku „Už je nás pět“ ze září 
2011. V nedávné době jsem dostal určitý příslib z Ústeckého kraje, ale odjinud zatím nic a to mne 
skličuje. 
Jak dál? 
Na dráze zaznamenávají naši veteráni ročně téměř 9 tisíc výkonů. Takováto porce se vůbec nevejde 
do rámce dobrovolně vykonávané činnosti. Přijatelná je podle mne činnost do 1,5 hodiny denně, 
jsou‐li to však 3 až 4 hodiny, je to již výrazně na úkor ekonomické a společenské úrovně statistikova 
života. Mým cílem proto bude tuto funkci polidštit! Aby to nebyla olověná koule, přivázaná na nohu 
nějakého nešťastníka. Chci, abych za tři roky předával funkci, kterou může bez obav vykonávat 
průměrně pilný člověk s průměrnými znalostmi PC v časovém limitu nejvýše 1,5 hodiny denně.  
Za prvé budu pokračovat v hledání regionálních pomocníků. Věřím, že to není beznadějné.  
Za druhé je možno přistoupit k více či méně drastické redukci sledovaných výkonů. Podle názorů 
několika našich členů je možné přistoupit k těmto redukcím: 

• Evidovat jen výkony řádných členů SV ČAS. 
• Neevidovat ručně měřené časy do 400m včetně. 
• Evidovat jen výkony v mistrovských disciplínách, tedy vyhodit 100y, 150m, 300m atd. 
• Upustit od souborů dlouhodobých tabulek (DDT) v současné podobě. 

A já si k tomu přidávám: 

• Neevidovat vrhačské výkony, dosažené s nářadím, které neodpovídá veteránské kategorii 
závodníka. 



• Neevidovat výkony na překážkách, pokud parametry překážek neodpovídají veteránské 
kategorii závodníka. 

• Neevidovat výkony ve vícebojích, pokud vrhačské náčiní či parametry překážek neodpovídají 
kategorii závodníka.  

Takže „řezat“ je kde. Pokud budete i nadále hluší k výzvě “Staňte se regionálními asistenty!“, 
můžete se za rok setkat s dráhovou ročenkou 2012, kterou bude tvořit sešitek o poznání tenčí, než 
na jaký jste zvyklí.  

Za třetí je možné ušetřit statistikův čas změnou struktury statistického systému. Současnou strukturu 
vytvořil Petr Gybas. Petrův systém má v podstatě tři součásti (podsystémy): ročenky, DDT a TOP TEN. 
Prostřední součást (DDT, obsahující všechny výkony závodníka) je velkým žroutem času statistika. 
Aktualizace DDT je obtížná ze dvou důvodů – velký rozsah dat a nezbytnost přesunů celých velkých 
bloků v případech posuvů závodníků v celkovém historickém pořadí. Já ale DDT rušit nechci, chci jim 
jen dát podstatně štíhlejší podobu, aniž by se některé výkony ze systému zcela ztratily. Můj návrh je 
tento: 

• Plně zachovat „gybasovskou větu“, tedy formát řádku, v němž je popsán výkon se všemi 
potřebnými údaji. 

• Zavést čtyři součásti systému takto: prvou budou tvořit soubory „VV“ (všechny výkony sezóny 
– viz nedávno umístěný soubor na našem webu, který byl podkladem pro vaše 
připomínkování před vydáním ročenky 2011, a který se zřejmě osvědčil ‐ dostal jsem řadu 
připomínek k výkonům ale i řadu vyjádření souhlasu s toto formou prezentace dráhové 
sezóny 2011), druhou „RR“ (ročenky, které vzniknou z VV převzetím nejlepšího výkonu 
každého závodníka), třetí „DD“ (dlouhodobé tabulky, kam ovšem budou přesouvány pouze 
nejlepší výkony závodníků v sezóně, tedy výkony z ročenky) a čtvrtou „TT“ (TOP TEN), které 
budou každoročně aktualizovány pomocí ročenek. 

Nejdelší bloky výkonů, vyskytující se v systému, tedy již nebudou stopadesátiřádkové (viz např. 
diskařka E. Blažková v DDT ve W35), ale zhruba třicetiřádkové (viz např. diskař L. Novotný v souboru 
VV v sezóně 2011 v M45). A tyto třicetiřádkové bloky se již dále ze souborů VV nikam nedostanou. 
Současná forma DDT by za čas byla podle mne nezvladatelná díky narůstajícímu objemu dat i 
obtížnosti přesunů zmíněných bloků. Jistě uznáte, že přemísťovat pětiřádkový blok (jedna sezona 
v kategorii – jeden výkon) je něco jiného, než přemísťovat blok stopadesátiřádkový. Hlavní úlohou 
DDT v novém pojetí by tedy bylo rychlé poskytnutí informace o působení konkrétního závodníka 
v konkrétní kategorii s možností ihned sestavit jeho pětiletou vývojovou řadu (případně šestiletou, 
pokud ke změně kategorie dochází během závodní sezóny).  
Současné soubory DDT (některé již nyní mají přes 2 MB) by se tedy zakonzervovaly a založily by se 
soubory DDT nové, které by vznikly zeštíhlením těch stávajících podle výše uvedených zásad. 

Ladislav Dvořák, 20.února 2012 


